
Z občana dělají p ředražený odpadkový koš
V minulém týdnu média nechala úplně bez povšimnutí naprosto
skandální výroky lobbisty velkých řetězců Tomáše Prouzy. Ten
prohlásil, že zahraniční majitelé marketů,  které on tak často a
rád hájí,  drží  ceny v ČR tak vysoko schválně!  A nasadil  tomu
ještě korunu, když dodal: »V minulosti přišli velcí potravináři  o
zisky  z dvojí  kvality  potravin,  tak  se  o  to  víc  snaží  udržet  si
možnost uměle zvyšovat ceny zejména v menších evropských
zemích«. Pan Prouza tak v plné nahotě odhalil, co stojí za dvojí
kvalitou  potravin,  vůči  níž  mnoho  let  v EP  bojuji.  Nejsou  to

»preference zákazníků«, jak se dříve snažili ospravedlnit to, že český konzument má
v konzervě  o  polovinu  méně  masa  než  ten,  kdo  si  ji  koupí  v Německu.  Byly  to
jednoduše prachy. Výrobci si z českých občanů dělali předražený odpadkový koš. 
  Pan Prouza, mimochodem dříve velmi překvapivě člen sociální demokracie, asi od
svých  chlebodárců  nebude  moc  pochválen,  protože  se  podřekl  ještě  v jedné  věci.
Dlouhodobě  totiž  tvrdí,  že  konkurence  mezi  řetězci  je  naprosto  dostatečná  –
mimochodem nedávno vylučoval vstup na trh polské Biedronky – ale naráz nám říká,
že se snaží udržet si možnost uměle zvyšovat ceny. Vždyť to jde proti logice volného
trhu (nebo ne?), kterou se tento člověk tak rád zaklíná? Tady vidíte, jak jsme denně
obelháváni. Ba co, obelháváni, dokonce okrádáni, aby si pár nejbohatších nemuselo
ani o kousek ukrojit ze svého zisku. Když se to spojí s nejvyšším DPH na potraviny ve
střední  Evropě,  což  nám  naordinovala  Fialova  vláda,  je  to  pro  mnohé  jen  těžko
stravitelné sousto.
  I proto se čím dál více lidí zcela pochopitelně vydává pro potraviny za hranice, čímž v
konečném důsledku kvůli  neschopnosti  vlády dále  trpí  česká ekonomika.  Idnes  se
navíc  v  uplynulém  týdnu  zaměřil  na  srovnání  cen  potravin,  které  se  objevilo  na
facebookové  skupině  »Ústečáci  sobě«.  Srovnání  se  týkalo  místního  trmického
hypermarketu  a  vietnamského  marketu  Tamda.  Pro  srovnání:  kilogram rajčat  vyšel
před pár dny v hypermarketu na 77,90 korun, v Tamdě se zákaznickou kartou na 49,90
korun, bez karty byla cena stejná. Dvoukilogramové balení brambor stálo v marketu
zavedené  značky 52,90,  kilogram  v  přepočtu  tedy 26,45,  zatímco  v  Tamdě  20,90
korun. Slunečnicový olej prodával trmický market za 58,30, v Tamdě za něj zákazníci s
kartou zaplatili 34,90, bez karty pak 39 korun. O více než dvacet korun levnější je v
Tamdě  také  zubní  pasta  Elmex.  Čtyřsetmililitrové  balení  šamponu  Nivea  je  pak  v
Tamdě levnější téměř o 50 korun. Ukazuje se tedy, že i v ČR lze nakupovat zboží za
přijatelné ceny, nebudou-li nadnárodní řetězce držet obyvatele naší země jako rukojmí
za nečinného přihlížení vlády, prostřednictvím 170-200% přirážek na běžné zboží.
Brusel  se  op ět  vm ěšuje,  kam nemá.  Informovat  vás  opět  musím také o  dění  v
Evropském parlamentu. Ten, jak už je v této době tradiční, se opět začal vměšovat do
voleb  suverénního  státu,  které  nedopadly  podle  jeho  představ.  Tentokrát  se  však
neomezil na jeden z členských států Evropské unie a cíl si našel mimo Unii, v Srbsku.
17.  prosince  minulého  roku  proběhly  v Srbsku  předčasné  parlamentní  volby,  které
vyhrála volební koalice okolo Srbské pokrokové strany, ze které je také prezident země
Aleksandar Vučić. Minulý týden, ještě před hlasováním o usnesení o situaci v Srbsku
po volbách, europoslanci z Renew Europe, Socialistů a Demokratů a Zelených, jejichž
českými členy jsou hnutí ANO, Sociální Demokracie a Piráti, zorganizovali debatu o
demokracii  v Srbsku,  které  se zúčastnili  pouze zástupci  srbské opozice,  která  nyní
pořádá proti  výsledkům voleb demonstrace, a nikdo z vládní  koalice. Těžko se tak
vůbec dá mluvit  o  debatě,  když zazněl  jediný názor.  Po této  pseudo-debatě  došlo
přímo na samotné hlasování, ve kterém bylo usnesení, kde se mimo jiné vyhrožuje
Srbsku pozastavením finančních prostředků, na které má jako kandidátská země EU
nárok, pokud se volby nebudou konat dle představ Bruselu, většinou schváleno. Opět
se tak ukázal dvojí metr v přístupu EP k okolním státům: zatímco kandidátským státům
jako je Ukrajina či Moldavsko je tolerováno vše, na Srbsko je nahlíženo z Bruselu skrz
prsty.  To,  čím  se  skutečně  Srbsko  v očích  EP provinilo,  totiž  není  způsob,  jakým
proběhly prosincové volby, ale fakt, že Srbsko ne vždy poslouchá Brusel a Washington
v otázce války na  Ukrajině  a  dovoluje  si  mít  suverénní  politiku.  Tento  hřích  je  pro
většinu poslanců  EP neodpustitelný,  a politici,  co se opováží  jednat v zájmu svého
státu, musí podle nich být jakýmkoliv způsobem z jejich pozic odstraněni.
Protesty proti p ětidemolici
  Trpělivost došla i odborářům z ostravské huti Liberty, kde došlo již pošesté k odložení
návratu  zaměstnanců  do  práce.  Odboráři  proto  na  22.  února  svolali  protest  za
zachování výroby oceli  v podniku a zároveň  vyzvali  vládu, aby se situací zabývala,
protože dle předsedy OS KOVO Romana Ďurča je situace mimořádně vážná. Odboráři
chtějí, aby akce byla co největší, vyzvali proto i veřejnost, aby se protestu zúčastnila
po boku zaměstnanců huti. Vládu za přístup zkritizoval také předseda odborové
organizace ocelárny Liberty Ostrava Roman Bečica. Ten podotkl, že do Ostravy kvůli
situaci v huti  zatím nedorazil  ani  předseda vlády Petr  Fiala, ani ministr průmyslu a
obchodu  Jozef  Síkela.  Přitom  vláda  má  v rukou  silné  nástroje.  Může  zatlačit  na
vlastníka, protože sama vláda je jedním z největších věřitelů.
  A popravdě – já se Fialovi se Síkelou vůbec nedivím, že se jim před právem naštvané
zaměstnance  vůbec  nechce.  Ze  strany  vlády  jde  totiž  o  systematickou  likvidaci
ocelářského  průmyslu  v  České  republice.  Už v  lednu  totiž  došlo  k  přesunutí  části
výroby  jiného  ocelářského koncernu  ArcelorMittal  z  Karviné  do  Španělska,  což  na
Karvinsku vedlo  k  propouštění.  Liberty nyní  dost  možná čeká stejný osud.  Vedení
ArcelorMittal přitom přiznalo, že důvodem k přesunu výroby byla skutečnost, že v ČR
nedostala  firma  odpovídající  dotace.  Ze  sum,  které  však  EU  nyní  vyplácí
západoevropským ocelářům, aby převzali výrobu od českých ocelářů, kteří nedostávají
dotace žádné,  se přitom točí  hlava!   Nejde přitom o dotace nákladů  výroby a cen
energií pro tyto západní ocelárny, ale o jejich modernizaci, a o “rychlé uvedení léta
vyhaslých pecí do provozu“!  Tyto dotace jsou přitom výhradně vyplácené Bruselem z
fondu REPowerEU, který vznikl v květnu 2022 s jediným cílem, aby proplácel náklady
na odstranění důsledků války na Ukrajině a sankcí na Rusko zejména v energeticky
náročných oborech v chudých regionech EU!

Fiala v ČR vládne od ledna 2022, a ještě nedokázal z fondu EU založeného v květnu
2022 získat ani miliardu pro české oceláře z Ostravy? A tak, zatím co na západě staví
a modernizuje, u nás se zavírá a propouští. Tohle je ten důvod, proč premiér Fiala
nemá dostatek odvahy na to, aby se lidem na Ostravsko přijel podívat do očí.

Zemědělství v EU nad propastí Protesty mají smysl!
Farmáři v jednotlivých členských státech se potýkají se svými specifickými problémy,
ale ve  většině  z nich  jde především o nebezpečí,  které pro evropské zemědělství
představují  vysoké  náklady  spojené  s vysokými  cenami  energií  a  import  levných
surovin ze zahraničí, v současné době především z Ukrajiny a států jihoamerického
sdružení Mercosur. Liberalizace trhu by způsobila zaplavení jednotného trhu levnými
a méně regulovanými zemědělskými produkty, ať již z Ukrajiny nebo z Jižní Ameriky,
kterým  by  evropští  farmáři  nebyli  schopni  konkurovat.  To  by  mohlo  být  pro
zemědělství  v Evropské  unii,  respektive  členských  státech,  likvidační.  A pokud  si
dohodami  o  volném  obchodu  zlikvidujeme  v Evropě  zemědělství,  budeme  pak
odkázáni  na  ještě  hlubší  potravinovou  závislost  na  třetích  státech,  jako  je  právě
Ukrajina či státy Mercosuru.
Dále farmářům v některých členských státech jako je Francie a Belgie vadí také velký
počet evropských regulací či současné fungování společné zemědělské politiky, které
jejich práci znesnadňují a prodražují.   
  Protesty, ke kterým dochází v Belgii, Francii, Polsku, Rumunsku, Německu a v řadě
dalších evropských států, nám však ukazují jednu věc – organizovat se a protestovat
proti neoliberálním destruktivním politikám má smysl a může mít úspěch. Evropská
komise sice stále usiluje o prodloužení dohody o volném obchodu s Ukrajinou, ale
zároveň částečně ustoupila a navrhuje zastropovat import drůbeže, vajec a cukru na
úrovni z let 2022 a 2023. V případě překročení této úrovně by pak automaticky došlo
k znovuzavedení cel. Francouzským farmářům, kteří obléhají Paříž, se zase podařilo
dotlačit  prezidenta  Macrona  k odmítavému  postoji  k dohodě  o  volném  obchodu
s Mercosurem a dohoda tak nyní má ve Francii silného oponenta.
  K ničemu takovému by bez protestů  nedošlo a já jen doufám, že  se farmáři  na
ulicích  evropských  měst  stanou inspirací  pro  všechny ty,  kteří  jsou  neoliberálními
politikami ať již ze strany Evropské unie, či národních vlád jako je ta Fialova, ohroženi.
Věřím proto, že protest, který organizují farmáři v ČR 19. února, bude mít maximální
podporu veřejnosti. Já i kandidáti uskupení STAČILO! ji jednoznačně podporujeme!
Kateřina Kone čná, europoslankyn ě a předsedkyÚV KS ČM

KSČM podporuje protesty zem ědělců
 KSČM  plně  podporuje  chystané  protesty  zemědělců

plánované na pondělí 19. února 2024. KSČM dlouhodobě
poukazuje  na  neutěšený  stav  českého  zemědělství,
nekompetentnost  současné  vlády,  nemravné  marže

obchodníků a nereálnost tzv. Green Dealu, který žene Českou republiku a další země
Evropské unie do hospodářské katastrofy a stupňujících se sociálních bouří.
I  tato vláda, obdobně  jako vlády minulé, provádí politiku,  která směřuje k likvidaci
českého  průmyslu  a  zemědělství.  Bohužel  na  kritiku  těchto  věcí  neslyší  a  dál
bezohledně  a  plánovitě  vede hospodářství  České republiky k  plné  podřízenosti  a
závislosti na zahraničních dovozech.
Komunisté  za  této  situace  vítají,  že  se  čeští  zemědělci  nechali  inspirovat  svými
zahraničními  kolegy  a  chtějí  dát  vládě  jasně  a  nekompromisně  najevo  svou
nespokojenost se současným stavem a dalším směřováním České republiky.
Podle  KSČM  je  potřeba  říci  jasné  a  důrazné  NE  nejen  vyděračským  obchodním
praktikám, Green Dealu, současné pětidemoliční vládě, ale i vysokým cenám energií
a dalšímu uzurpování pravomocí ze strany Evropské unie na úkor České republiky.
Komunisté podporují nejen požadavky nespokojených zemědělců, ale také 
pracovníků                    v dalších odvětvích, například v ostravské Liberty. Je 

potřebafialové vládě říci jasné STAČILO!                    VV ÚV KSČM, 9. února 2024»

Vláda likviduje Českou republiku«. OS ČMS podporuje 
protesty zem ědělců

Odborové  sdružení  Čechy,  Moravy,  Slezska  (OS  ČMS)  plně  podporuje protesty
českých zemědělců zaměřené na řešení současného neutěšeného stavu v českém
zemědělství. Uvádí se to ve stanovisku, které redakci iportaL24.cz zaslal předseda
sdružení Stanislav Grospič.
»Vnímáme  současnou  tíživou  situaci  českých  zemědělců  a  neadekvátní  českou
vládní  politiku  dotací,  výkupních  cen  zosobňující  vysoké  marže  pro  obchodníky,
nedostatečné ochrany českého trhu proti levným nekvalitním zahraničním potravinám
a  dovozu  zemědělských  levných  zemědělských  komodit.  Odmítáme  spolu  s nimi
nesmyslná opatření Green Dealu a další rozhodnutí Evropské komise likvidující ve
své podstatě tradiční zemědělskou výrobu,« píše se ve stanovisku OS ČMS.
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  Podle odborářů politika současné české vlády spolu s inflací a růstem cen energií
likviduje české zemědělce a Českou republiku a její občany činí stále více závislými na
zahraničním dovozu. »Politika vlády spolu s praktikami obchodních řetězců ožebračují
jak české zemědělce, ale ožebračují  také i české občany coby spotřebitele. Dotýká
senegativně  i  odvětví  potravinářského  a  zpracovatelského  průmyslu,  negativně
dopadá na zaměstnance v těchto odvětvích. Je třeba klást si otázku, koho česká vláda
hájí? Odmítáme diktát zájmů zahraničního kapitálu, nadnárodních obchodních řetězců
a Evropské unie,« konstatuje se dále ve stanovisku s dodatkem, že OS ČMS z daných
důvodů vyjadřuje plnou solidaritu českým zemedělcům.

Koresponden ční  volba  jako  pojistka
výhry 5D vlády?
Zavedení korespondenční volby v České republice je v plném běhu.
Strany  5D  vlády,  která  ničí  celou  naši  republiku  si  chce  pojistit
dostatek  hlasů  ze  zahraničí.  Jak  jinak.  Když  je  nemohu  dostat
v tuzemsku, tak to zkusím jinde. Jako argument se použije, že jsme
jednou  z posledních  zemí  v Evropě,  která  takový  způsob  volby

neumožňuje.  To je  sice trochu pravda,  ale sami rozhodně  nejsme.  Navíc  doteď  to
nikomu  nevadilo,  takže  proč  ten  spěch?  5D  koalici  teče  totiž  tak  říkajíc  do  bot.
Preference klesají a některé z koaličních stran vedené báječnými politiky,  kdy jedna
osoba si obléká svetr a druhý paří na vánočním večírku při střelbě na FF UK, jsou toho
jasným důkazem. Takže proč si nepojistit výhru hlasy ze zahraničí, kde volič našinci
pohrdá, žije si jinak a mnohdy ani neví, co se v republice děje.
Korespondenční volba ale v sobě skýtá několik dalších problémů, které se v médiích
moc neskloňují. Jedná se zejména o narušení tajného volebního práva, když jdete za
plentu. Představte si  modelovou situaci,  kdy volební lístek pošlete poštou. Co když
někdo  poruší  listovní  tajemství?  Dojde  váš  hlas  včas?  S poštou  pod  vedením  V.
Rakušana to není vůbec jisté. Někde se totiž může hlas zatoulat. Co poté, když volič
situaci napadne a zpochybní volby? Budou náklady navíc? Kdo to zaplatí? Daňový
poplatník, tedy stát. Z cizího totiž krev neteče. To je pouze jedna část
Druhou je, že vám někdo může nařídit, koho máte volit. Opět si představte situaci. Jste
doma a váš otec vám nařídí, že musíte do obálky vložit tento hlasovací lístek, jinak
jdete z domu. Možná se vzepřete a půjdete. Někdo by to jistě uvítal,  ale mnozí  se
raději podvolí hlavě rodiny. Samozřejmě, že hlavou rodiny může být i matka, abychom
to genderově vyvažovali. Je to jistá forma porušení tajné volby, svobody rozhodnutí.
S tím souvisí i to, že konec konců vám někdo může držet pistoli u hlavy a říkat, koho
máte volit. Ano, je to extrémní příklad, ale není vyloučen. Tento stav odpadá ve volební
místnosti, kdy si z domova sice můžete pod nátlakem přinést patřičný hlasovací lístek,
ale u komise si můžete vyžádat lístky nové.
Odhaduje se, že díky korespondenční volbě budou moci volit až statisíce občanů, kteří
mají  české  občanství.  Představme  si  jednu  věc:  člověk  s českým  občanstvím  žije
v zahraničí  desítky  let.  Má  právo  zde  volit,  když  neodvádí  daně?  Vůbec  se  nijak
nepodílí na stavu věcí veřejných, nemá zde trvalý pobyt, nijak zde nefunguje. Má tedy
právo se nějak vyjadřovat na tuzemské politice? Podle mého názoru nemá. Logiku by
pouze mělo, kdyby daná věc byla navázána na trvalý pobyt v České republice. O tom
lze vést diskuzi. Nastavit jasné parametry a nešít vše horkou jehlou podle vzoru 5D
vlády: nejdříve to spustíme a poté uvidíme!
Otázek  je  ale  ještě  více.  Ke  kterému  kraji  se  budou  přičítávat  volební  hlasy  ze
zahraničí? K vylosovanému nebo se to recipročně rozdělí? I tisíce hlasů totiž dokážou
v malých krajích udělat pěkný nepořádek a narušit volební systém. Tohle také nikomu
nedošlo. Ostatně co čekat od nápadu koaličních stran, který je navíc představen jako
poslanecký návrh zákona bez řádného připomínkového řízení. Navíc bez řádné tzv.
RIA: analýzy dopadů  regulací.  To musí mít každý návrh zákona, ale jen vládní tuto
analýzu řádně  obsáhnou,  protože za  sebou mají  celý aparát.  Takže jaké bude mít
korespondenční  volba  dopady?  Nepochybně  negativní,  protože  hrozí  výhra  další
demoliční vlády, která si jen chce pojistit svá korýtka a vůbec je nezajímá co na to
běžný občan.                                                                                  iportal  Jan Klán

 Prezidentské volby, rok poté? Máte, co jste cht ěli!  
 Začněme dobrou  a  trochu  ironickou  zprávou.  Už  jen  pouhé 4 roky  bude na
hrad ě  agent  Pavel.  Zám ěrně  se  vyhýbám  a  budu  vyhýbat  slovu  prezident,
protože tento americký nástroj není a nikdy nebude naším prezidentem. Ano, byl
sice v ětšinou zvolen, ale za ten rok stihl víc než p řesvědčivě dokázat, že naše
krásná česká zem ě je mu cizí a Nový sv ětový řád, o kterém mluvil v zahrani čních
médiích, je jeho cílem. Doufám, že více lidí pochop ilo, a doufám, že mnoho lidí
lituje své volby…
  Chápu, že pro některé voliče byla představa Babiše na hradě děsivá a věřím, že to
byl  ten hlavní  a zásadní  důvod,  proč  zvolili  řízeného západního agenta. A protože
jsme inteligentní národ, tak chci v ěřit, že realita agenta plnícího rozkazy, které
mu byly dány, je nep řehlédnutelná pro v ětšinu z nás . Ti, kteří se dokázali povznést
nad představou Babiše v roli českého prezidenta, velmi dobře vnímali, co nám agent
Pavel  v předvolebních  debatách  říkal.  V podstatě  nic  dobrého,  jen  potvrzení
globalistické  agendy.  Pozorní  posluchači  tenkrát  neviděli  jen vojáka v uniformě,  ale
loutku, která říkala ano povinnému očkování, ano zvýšeným úrokovým sazbám, ano
podpoře Ukrajiny, ano zbrojení, ano Istanbulské úmluvě,  ano desítkám pohlaví, ano
homosexuálním svazkům. Prostě dle pokynů souhlasil s celou tou odpornou západní
globalistkou agendou,  která  je  proti  základním  lidským  hodnotám. Někteří  to  p řes
svoji nenávist v ůči Babišovi necht ěli, či nebyli schopni vid ět. Musely tedy dorazit
činy, které, jak doufám, pomohly některým sundat růžovo zelené brýle.
  A pro případ, že to stále ještě někteří pomaleji uvažující nepochopili, tak si to stručně
shrneme. Po zvolení český (ne)prezident vyzývá Německo k vůdčí roli v Evropě, hrubě
uráží  při  vzpomínce  na  oběti  fašismu  jejich  pozůstalé,  podlézavě  otevírá  otázku
zrušení  Benešových dekretů,  ovlivňuje  svými  názory možné Ficovi  voliče,  vadí  mu
právo veta, podepisuje ožebračení důchodců, je pro zavedení eura. A teď mi n ěkdo
prosím vysv ětlete, co z uvedených mouder je dobré pro českého ob čana? Pokud
si takhle n ěkdo p ředstavoval výkon hlavy státu a je spokojen, asi jde  o cizince,
který není zrovna milovníkem české zem ě.
   K úvaze nyní zůstává, zda můžeme být rádi za informaci, že agent Pavel již nebude
kandidovat do dalšího období. Rozhodn ě ano, protože jsem p řesvědčen, že nám již
dokázal,  že nehájí  a nebude hájit  naše zájmy.  Máme, co jsme chtěli? Ne, národ
minulý rok ještě nebyl na kolenou a zvolil špatně. Život je o míru, ne o vále čném
štvaní.  A bude mnohem š ťastn ější  bez západních loutek, kterých zde bohužel
máme aktuáln ě víc než dost . Budu doufat v poučení se z chyb, kterých se agentovi
voliči dopustili, a v záchranu ČR. 
David Tygr Ploc, p ředs. strany DOMOV, iportal24

ŽENY – STŘÍPKY Z HISTORIE  7
Do svých devatenácti  let  byla  dvakrát  českou královnou a  dvakrát  vdovou.  Podle
dobových  zvyklostí  měla  dožít  v  ústraní  kláštera.  Byla  ale  ženou,  která  se  době
vymykala. Kolovala v ní bouřlivá krev otce i severských předků. Narodila se asi 1.září
1288 švédské princezně Richenze a  knížeti Přemyslovi II. Velkopolskému. Nebyl to
žádný svatoušek, prvé ženy se zbavil sprostou vraždou. V roce 1295 se stal polským
králem, ale neradoval se dlouho, hned rok poté byl najatými vrahy usmrcen. Zemřela i
matka, sedmiletá Richenza se stala sirotkem, o kterého nikdo moc nestál. Shodou
okolností  českému  králi  Václavu  druhému  roku  1298  zemřela  manželka  Guta
Habsburská.  Václav  II,  český král,  měl  zájem  i  o  polskou  korunu,  ale  raději  než
mečem ji získal pomocí sňatku s dosud nezletilou Richenzou. Z té se u nás stala pro

snadnější  výslovnost  Rejčka. I  když proslul  náruživostí,  s  Gutou
měl deset dětí a spoustu levobočků mimo, zatím ji svěřil do péče
dvorní dámy a odjel válčit do Polska. (Cestou dal popravit Záviše z
Falkenstejna.) Korunu uhájil a navíc získal ještě Uherskou.
Korunovat dal Rejčku až v roce 1303, tam dostala druhé jméno
Eliška.  Už  s  ní  žil  jako  s  ženou,  15.6.1305  se  narodila  dcera
Anežka. Král už to asi nevnímal, ležel v bolestech a za několik dní
zemřel. Dnes víme, že to bylo na dědičnou tuberkulozu. Mladý král
Václav  III.  byl  roku  1306  v  Olomouci  zavražen,  imperium  se
rozpadlo. Eliška Rejčka se tak opět  stala významnou figurou na

šachovnici politických zájmů. Říšský král prohlásil Čechy za odumřelé léno a dal je
svému synovi Rudolfovi. Pohotově ho oženil s Rejčkou a přebil tak nároky Václavovy
dcery  Anny  a  jejího  manžela  Jindřicha.  Král  „Kaše“,  jak  se  mu za  jeho  úsporné
hospodaření přezdívalo, však už 4.7.1306 zemřel - asi na úplavici. Spekulovalo se o
otravě, což MUDr. Vlček v roce 1991 při zkoumání pozůstatků vyloučil. 
   Vdova Rej čka byla volná, mladá, krásná a bohatá. Každý z manž elů jí odkázal
po  20 000 h řivnách st říbra,  které sm ěnila  za m ěsta Hradec,  nyní už Hradec
Králové, Chrudim, Vysoké Mýto, Dv ůr Králové a ješt ě nějaká další. Nevím kdy
přesně se seznámila s p ředním českým šlechticem Jind řichem z Lipé a za čala s
ním žít  jako jeho  milenka.  To by církvi  m ělo  vadit,  ale  když dostávala  od ní
bohaté dary, bylo vše v po řádku. Na tr ůn nastoupil Jan Lucemburský, ale byl
pořád někde ve sv ětě.  Nekorunovaným králem Čech se stal Jind řich z Lipé a
jeho ú řad královského podkomo řího. Přes jeho ruce proudilo všechno st říbro z
Kutné Hory, sám vlastnil st říbrné doly poblíž hradu Lipnice, rodového sídla. 
S Rejčkou se ale neoženil,  možná ho varoval osud Záviše z  Falkenstejna. O
nenávisti obou  Elišek, P řemyslovny a Rej čky jist ě víte. Spolu se
Zajícem z Valdeka p řesvědčila krále Jana, že ho cht ějí svrhnout
a  sami  panovat.  Prchlivý  Jan  Jind řicha  uv ěznil,  popravu  mu
rozmluvili.  I  druhá  strana  intrikovala  -  P řemyslovna  ho  chce
svrhnout  a  vládnout  zemi  ve  jménu  nezletilého  Václa va,
pozd ějšího  Karla.  Nyní  se  karta  se  oto čila,  Jind řich  byl
propušt ěn  a  uv ězněna   Přemyslovna.  Za  t ěchto  okolností  se
Jind řich z politiky rad ěji stáhl, s Rej čkou odešli do Brna, kde si
vybudovali p řepychovou rezidenci, honosn ější, než ta královská. Výborn ě spolu
hospoda řili  a  bohatli.  V  Brn ě  založila  klášter  cistercia ček  a  vybavila  ho

rozsáhlými nemovitostmi a d ůchody. Pat řil k nim t řeba
Zlín, a to je o dnešním pr ůmyslovem m ěstě vůbec prvá
zmínka.  Pro   klášter  dala  zhotovit   soubor  nádhern ě

iluminovaných  náboženských  rukopis ů,  ráda  se
obklopovala krásnými v ěcmi, m ěla cit pro
umění. Oběma byl ale vym ěřen jen krátký
čas deseti let. Na den sv. Rúfa roku 1329
Jind řich  zem řel, následně  pohřben v  jižní

lodi baziliky Nanebevzetí Panny Marie . Eliška tolik truchlila, až prý
to  budilo  ve řejné pohoršení.  Stáhla  se  do kláštera,  kde v roce
1335  zemřela.  Je  poh řbena  vedle  svého  druha,  pod  podlahou
v bazilice  Nanebevzetí  Panny Marie na Starém Brně, na  nejčestnějším  místě  před
hlavní  oltářem,  kde  je  kámen  s  velkým  písmenem  E  a  královskou  korunkou.
Pavel Hruban

Většina lidí míní, že stát se má o sociální zabezpe čení občanů
  Stát  se má postarat  o sociální  zabezpe čení  svých ob čanů,  míní  52 procent
Čechů. Názor, že by se lidé m ěli postarat sami, zastává 13 procent dotázaných.
Zbylá t řetina ve řejnosti se nep řiklání ani k jednomu z t ěchto názor ů. Současné
sociální zabezpe čení vnímá jako slabé 43 procent lidí. Vyplývá to z průzkumu
Centra pro výzkum ve řejného mín ění (CVVM), který se uskute čnil  na podzim.
  Statistici upozornili, že se mírně snižuje podíl těch, kteří se domnívají, že by se o
sociální zabezpečení občanů měl starat stát. V roce 2012 činil 62 procent, o čtyři roky
později  59  procent,  v  roce 2021 pak  57 procent. »Ti,  kdo se  řadí  na  levici,  více
inklinují k roli státu a posilování systému sociálního zabezpečení a rovněž o něco více
preferují  adresnou  pomoc  výlučně  potřebným,« uvedlo  CVVM.  Na  roli  státu  klade
větší  důraz  také  starší  generace.  Lidé  s  vysokoškolským  vzděláním  ji  naopak
umenšují.
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